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Na Karlovarsku bojují s přemnoženým 
bolševníkem pomocí evropských dotací 
Ministr Tomáš Chalupa se 
v rámci své návšt ěvy Kar-
lovarského kraje seznámil 
s výsledky projekt ů na 
likvidaci p řemnoženého 
bolševníku.  

V rámci Operačního fondu 
Životní prostředí probíhají v 
Mariánských Lázních dva 
projekty, které se zaměřují 
na boj s touto rostlinou. 
Třetí projekt, který je ve fázi 
příprav, by měl řešit omeze-
ní výskytu bolševníku na 
území celého Karlovarské-
ho kraje. 

Na projekty, které přemno-
žení bolševníku v Česku 
řeší, je možné čerpat pení-
ze ze dvou os Operačního 
programu životní prostředí. 
V ose 6.1, která se vztahuje 
na bolševníky v lokalitách 
Natura, je na letošní rok 
vyčleněno 50 milionů Kč, 
na příští rok pak 100 milio-
nů. V ose 6.2, jejímž cílem 
je podpora biodiverzity, je 
pro letošní a příští rok při-
praveno celkem 1,5 miliar-
dy korun. I z této osy je 
možné čerpat peníze na 
projekty na likvidaci bolšev-
níku, a to na území celé 
České republiky. 

„Na základě našich zkuše-
ností a po konzultacích s 

žadateli o projekty se snaží-
me výzvy maximálně zjed-
nodušovat,“ říká ministr 
Tomáš Chalupa.  

„Invazivní a nepůvodní dru-
hy rostlin představují pro 
českou přírodu velké riziko. 
V Karlovarském kraji se 
bolševník přemnožil snad 
jako nikde jinde v České 
republice. Musíme proto 
jeho výskyt systematicky 
omezovat. Jen tak bude 
možné udržet druhovou 
bohatost,“ dodává ministr 
Chalupa. 

Na projekt, který by měl 
pomoci omezit výskyt této 
rostliny v povodí Kosího 
potoka v Karlovarském kra-
ji, je vyčleněna dotace 7 
124 627 Kč. Proti bolševní-
ku se tady zasahuje na cca 
685 ha.  

Na druhý realizovaný pro-
jekt v povodí Huťského po-
toka a říčky Tiché na ploše 
14 ha je určena dotace ve 
výši 840 736 Kč. Oba pro-
jekty by měly být dokonče-
ny v roce 2013. 

Bolševník velkolepý patří 

mezi největší evropské byli-
ny. Kvetoucí lodyhy dorůs-
tají výšky až 5 metrů, listy 
dorůstají délky 2,5 metru a 
svým stínem zabraňují 
růstu některých menších 
rostlin.  

Invazní bolševníky předsta-
vují vedle ekologických rizik 
také nebezpečí pro lidské 
zdraví. Rostliny vylučují 
látku, která obsahuje che-
mické sloučeniny a poško-
zuje lidskou kůži. 

Michaela Jendeková 
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Ty přehradu znečišťují už 
od jejího vzniku v 60. le-
tech. Na vině je eutrofizace 
nádrže (proces obohacová-
ní vody hlavně o dusík a 
fosfor). Příčinou je znečiště-
ní z bavorské i české části 
povodí. 

„Prakticky každoroční pře-
množení sinic je velkým 

problémem. Důležité je najít 
takové řešení, které bude 
šetrné a ekologicky únosné 
a zároveň umožní lidem z 
Karlovarského kraje přehra-
du využívat,“ říká ministr 
Tomáš Chalupa. 

Tím nejvhodnějším řešením 
by mohlo být vybudování 
kanalizací zakončených 

čistírnou odpadních vod v 
obcích povodí Ohře. Také 
je třeba zajistit vhodné slo-
žení rybí obsádky. K čištění 
nádrže může přispět i 
ochrana půdy před vodní a 
větrnou erozí, např. pěsto-
vání víceletých pícnin jako 
je jetel nebo vojtěška na 
erozně nejohroženějších 
pozemcích. Další možná 
varianta - vytěžení a sana-
ce sedimentů ze dna nádr-
že – není vzhledem k velmi 

vysokým odhadovaným 
nákladům vhodná. 

Řešení stávající situace 
navíc komplikuje velké 
množství sedimentů konta-
minovaných mědí. Usazeni-
ny na dně nádrže vznikly 
kvůli nešetrnému čištění 
přehrady v sedmdesátých 
letech, při kterém se použí-
vala měď bez ohledu na 
životní prostředí. 

Michaela Jendeková 

Zbaví se nádrž Skalka u Chebu sinic? 

Zástupci krajů, starostů, vědecké ob-
ce, zástupci sdružení Zachraňme 
Šumavu, ŠumavaPro a Rady Národ-
ního parku Šumava a představitelé 
politických stran zastoupených v po-
slanecké sněmovně diskutovali s mi-
nistrem životního prostředí Tomášem 
Chalupou nad návrhem zákona o 
Národním parku Šumava. Každý bod 
návrhu účastníci podrobně projednali 
a shodli se na tom, že udržitelná a 
efektivní péče o park musí stát na 
racionálních argumentech, které bu-
dou uvozovat jasně daná pravidla. 

„Naše snaha i smysl tohoto setkání je 
říct si, jak mají vypadat pravidla v 
parku, aby nemohlo docházet k situa-

cím, kdy nový ministr životního pro-
středí nebo nový ředitel totálně změní 
celý pohled na park a jeho představu 
o něm,“ říká ministr Tomáš Chalupa. 

Návrh zákona počítá se členěním 
parku do tří zón. Do první zóny by 
měla patřit celistvá, plošně rozsáhlá 
území s nejvýznamnějšími přírodními 
hodnotami. Do druhé zóny by měla 
spadat území s ekosystémy, které 
budou vhodné pro omezené, přírodě 
blízké a šetrné hospodaření. Návrh 
zákona počítá s rozdělením druhé 
zóny na dvě části – na část A a část 
B. Část A bude vedení parku přesně 
stanoveným způsobem a podle časo-
vého plánu systematicky připravovat 

na vstup do první zóny. Část B na 
vstup do první zóny připravována 
nebude. Třetí zóna bude vyčleněna 
na hospodářskou činnost, turistiku 
nebo sportovní aktivity a rekreaci. 
Návrh zákona také jasně vymezuje, 
jakým způsobem by se mělo o jed-
notlivé zóny pečovat nebo kam bude 
nebo nebude povolen vstup turistů. 

„Nikdo nemá zájem dupat v tetřevích 
vejcích. Musíme ale při úpravě vstu-
pu veřejnosti do parku vycházet z 
reálného života, to znamená omezo-
vat pohyb lidí jen tam, kde je to mož-
né podložit racionálními argumenty. 
Park má sloužit lidem a my chceme 
limitovat pohyb jeho návštěvníků co 
nejméně. Otázka časového i lokální-
ho omezování by měla navíc být ře-
šena flexibilně,“ vysvětlil ministr To-
máš Chalupa. 

Návrh zákona dále například upravu-
je organizaci správy parku. Diskutéři 
se shodli na tom, že v rámci správy 
by existoval společný výbor národní-
ho parku, ve kterém by zasedli zá-
stupci samosprávy a odborníci na 
životní prostředí. Výbor by schvaloval 
nebo vydával např. návštěvní řád 
národního parku, návrh plánu péče 
nebo plán investic. 

Další schůze všech zúčastněných je 
naplánována na polovinu září. 

Michaela Jendeková 

Národní park Šumava v jasně stanovených pravidlech? 

Ministr Chalupa a zástupci Povodí Oh ře jednali o ře-
šení, které by pomohlo vy čistit nádrž Skalka od sinic.  
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Již ve st ředu 10. srpna 
2011 započalo v Liberci II. 
Mezinárodní setkání flaši-
netářů, aby od 12.8. do 
14.8. mohlo pokra čovat 
prost řední částí v našich 
kon činách. V pátek 
12.srpna zazn ěly kolo-
vrátky v Ru ční papírn ě ve 
Velkých Losinách a záro-
veň v údolí čku p řed hanu-
šovickou Rychtou, kde 
lesk akce ješt ě umocnily 
nablýskané automobily z 
Veteran Klubu Severního 
Pomoraví. 

Na pódiu se tísnily flašinety 
bedničkovité i jeden, který 
připomínal starý gramofon, 
a všechny vyhrávaly osto-
šest. V podvečer se všichni 
odebrali do galerie Na pů-
dě, úžasného prostoru v 
krovech prastaré rychty, 
kde byla zahájena vernisáž 
neuvěřitelných fotografií. 
Autor Antonín Říha by mohl 
být opravdu pověstným 
"pytlákem Říhou", jenž loví 
nepolapitelné okamžiky v 
životě lesa a divokých zví-
řat a schovává je ve svém 
fotoaparátu. 

Sobota ráno - v pekařovské 
kotlince se to hemží stánka-
ři, občerstvovateli a pořada-
teli, úderem desáté nám k 
tomu shonu začal vyhrávat 
první flašinet a srdce po-
skočila. Tou dobou byli 
poutníci z Velkých Losin už 
dávno na léty vyšlapané 
cestě, stoupajíce sluncem i 
deštěm, aby před jedenác-
tou dorazili k pekařovské 
kapli. Tam byli přivítáni jmé-
nem všech pořadatelů p. 
Novákem a vyhrávající fla-
šinetářský průvod se vydal 
vzhůru k Penzionu, kde 
byla pouť i II. Mezinárodní 
setkání flašinetářů slavnost-
ně zahájeno. 

Přivítání, proslov starosty 
Jindřichova p. Kozáka, ve-
selé melodie linoucí se z 
flašinetů malých přenos-
ných i těch velkých skříňo-
vých, povídání i tóny xylofo-
nu p. Fridrichové - to vše se 
vystřídalo na pódiu, než 
přišel čas pro cimbálovou 
muziku Zbyňka Hrdličky. Po 
lidových písních morav-
ských zazněly znovu flaši-
nety píšťalové i jazýčkové a 
také francouzský zpěv ... 
"rampadam tamtam"... Na 
pódiu či v davu jste možná 
zahlédli černý širák a nadý-
chaný ženský čepec ve 
světlé lila - tedy historický 
lidový kroj Podesní. 

 Pouťový mumraj zchladilo 
během dne pár přepršek a 
jeden opravdový lijavec - 
příval bušil do kovářovy 
kovadliny, do stánků s cin-
grlátky a prstýnky, perníky, 
sýry, ba i kaktusy pozalé-
val, nevynechal ani ná-
vštěvníky i vzácné flašinety. 
Pár desítek lidí mělo to 
štěstí, že se v té chvíli ocitlo 
v kapli. Posedávali v lavi-
cích či si prohlíželi výstavu 
Podesní - staré obrazy z 
údolí i fotografie postupují-
cích oprav kaple a nově 
také obnovované památky 
Rejchartic a kaple v Potůč-
níku, která vyhořela zasa-
žena bleskem v roce 2007 
a nejen místní se nyní sna-
ží o její obnovu. Skrz barev-
ná skla oken blýskaly mod-
ré blesky, ve vchodu hučel 
vodopád. Mezi lavicemi 
stála skupinka flašinetářů 
ze Švýcarska a nemajíce 
své nástroje, přesto zazpí-
vali mnohohlasně několik 
francouzských písní a bylo 
to krásné. 

Kdekoli v Pekařově jste se 
mohli zaposlouchat do hry 

"potulných flašinetářů", kteří 
dali všechen svůj pouťový 
výdělek na opravu jednoho 
z největších flašinetů, jenž 
zdejší světoznámá flašine-
tářská a varhanářská ma-
nufaktura Franz Kolb & 
Söhne kdysi vyrobila. Tento 
skříňový flašinet zakoupilo 
vloni pořádající občanské 
sdružení Obnova kulturního 
dědictví údolí Desné a nyní 
se snaží o to, aby se jeho 
pozouny, píšťaly a trumpety 
znovu rozezněly. 

Po půl páté zapěla Schola 
od sv. Jana Křtitele nebes-
ké melodie z kůru pekařov-
ské kaple a bývalý šumper-
ský děkan otec Vojtěch Ko-
loš při Mši svaté ke svátku 
Nanebevzetí Panny Marie 
mluvil o odhodlání k nane-
bevstoupení nás všech. 
Zazněly i malé příběhy o 
velkém odpuštění a každý, 
kdo vešel do společného 
ticha kaple, mohl se setkat 
s ostatními a zamyslet se, 
jakým je on sám "roubem 
na dobrém stromě Ježíše 
Krista". 

Nahoře zatím flašinety vy-
střídal znovu cimbál a hrál 
nám a hrál ke skládání 
stánků a sklízení "slavné 
poutě". Dojídaly se zbylé 
perníčky a koláče, na pódi-
um nastoupila kapela Lišaj-
band a hrála a hrála nám 
ke klouzání po už neviditel-
ném bahně nad kaplí i k 
odjezdu okolo osychajícího 
bláta parkoviště (Sláva a 
velké díky těm, kteří to tam 

po tom plaváku se stovkami 
aut ve stráni ukočírovali!). A 
hráli dál k poslechu i tanci 
všem, co ještě zůstali v pe-
kařovské kotlince... 

A na horním konci Hanušo-
vic? Před vysokánskou 
temně zelenou kulisou smr-
kového lesa vyhrávala pěti-
ce slovanských flašinetářů - 
z Čech, Polska a Slovinska. 
Návštěvníci podupávali do 
rytmu flašinetářských melo-
dií, děti balancovaly na ob-
rovském kmeni, který ležel 
opodál. Šlapaly tak po zá-
kladu pro druhou nejvyšší 
dřevěnou sochu na světě, 
na níž pracují místní dře-
vosochaři a 10. září ji chtějí 
zde před hostincem Na 
Rychtě vztyčit. Z okolních 
lesů voněly houby, údolím 
se nesly odvěké melodie a 
když se kliky dotočily, zamí-
řili i poslední účastníci II. 
Mezinárodního setkání fla-
šinetářů na jih do Brna, kde 
pokračovala třetí poslední 
část tohoto kolovrátkářské-
ho festivalu.  

 Tak to byly útržky mého 
pouťového příběhu a dou-
fám, že i stovky návštěvní-
ků pouti si ty své zážitky 
zasunuli do přihrádky 
"vzpomínky potěšující". Dě-
kujeme těm, kteří pouť i 
setkání spoluvytvářeli, i 
těm, kteří se přišli podívat. 

Filoména Černohousová 

Za obnovu kulturního 
dědictví údolí Desné o.s 

Pekařovská pouť 2011 
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Údržba stromo řadí lemující silnice 
v Kraji Vyso čina pokra čuje. Pro-
jekt Revitalizace alejí na Vyso čině 
navazuje na lo ňské práce, kdy by-
lo ošet řeno p řes t ři sta strom ů za 
2,75 milión ů korun.  

„Během letošních prázdnin Krajská 
správa a údržba silnic Vysočiny 
doošetřila dalších 230 vzrostlých 
dřevin lemující desítky kilometrů sil-
nic druhých a třetích tříd,“ uvedl Aleš 
Fučík, náměstek Krajské správy a 
údržby silnic Vysočiny.  

Obnova alejí se tentokrát týkala úse-
ků z Batelova do Třeště a přilehlých 
komunikací u obcí Mirošov a Vysoké 
u Jihlavy. 

V letních měsících letošního roku 
byla dokončena další etapa ošetření 
stromů v blízkosti komunikací na 
Vysočině.  

Finanční prostředky na realizaci pra-
cí jsou poskytovány z programu 
„Revitalizace alejí Vysočiny – ORP 
Jihlava“.  

Celkové náklady na údržbu dalších 
230 vzrostlých stromů byly vyčísleny 
na 2,1 miliónu korun.  

Ve spolupráci s odborníky ošetřila 
Krajská správa a údržba silnic Vyso-
činy aleje ve třech lokalitách.  

Údržba se týkala dřevin v blízkosti 
pozemních komunikací číslo II/402 
Batelov – Třešť, III/01943 Mirošov u 
Jihlavy a III/4063 Vysoká u Jihlavy. 

„Odborné práce zahrnovaly provede-
ní zdravotních, bezpečnostních, jed-
notlivě i redukčních řezů a instalaci 
bezpečnostních vazeb v korunách 
stromů. Práce ve vrcholcích byly pro-
váděny odborníky za pomoci speciál-
ní techniky. Při revitalizaci došlo také 
k výsadbě jednatřiceti nových stro-
mů,“ upřesnil náměstek Aleš Fučík. 

Kraj Vyso čina 

Na Vysočině  
ošetřují aleje 
u silnic 
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Malebné Neveklovsko ve filmu aneb Za-
se jste se kochal, pane doktore? – to je 
název retrospektivního filmového festi-
valu, který se uskute ční od 26. do 28. 
srpna v kin ě v Neveklov ě.  Představí ně-
kolik snímků, které se točily v okolí tohoto 
městečka. Jeho malebné prostředí si 
„zahrálo“ třeba v seriálech Návštěvníci a 
Hraběnky, ve filmech Kytice, Není sirotek 
jako sirotek, Ikarův pád, Romance pro kří-
dlovku či Vesničko má, středisková. 

Podle vedoucí kulturní komise města Ne-
veklov Jany Mužíkové nebylo snadné vy-
brat snímky, které se na festivalu promít-
nou. Vždyť na Neveklovsku vzniklo kolem 
20 filmů, kromě hraných i řada malome-
trážních. Ne všechny jsou ale zaznamená-
ny na nosičích, které se dají přehrávat. 
Třeba film Strakonický dudák z roku 1955, 
který návštěvníci festivalu uvidí, si organi-
zátoři museli půjčit až z Národního filmové-
ho archivu. 

V programu festivalu je také projekce 
snímků Jára Cimrman, ležící, spící, Ro-
mance pro křídlovku, Jáchyme, hoď ho do 
stroje, Václav a Vesničko má, středisková.  
Před každým představením se uskuteční 
krátká beseda s hosty, mezi nimiž budou 
herci, pamětníci i přímí účastníci natáčení. 
Návštěvníci se třeba dovědí, kdo v Křečo-
vicích vlastní onen pověstný sedmý schod, 
na kterém se tak dobře chladí pivo. Účast 
přislíbili třeba herci Marek Brodský nebo 
Magda Šebestová, která hrála mladou uči-
telku ve filmu Vesničko má, středisková. 
Právě tento snímek pořadatele inspiroval 
natolik, že jednu z jeho zlidovělých replik 
dali do názvu přehlídky. Zároveň vyhlásili 
pokus o překonání českého rekordu v po-
čtu traktoristických sluchátek na jednom 
místě. Nositelé sluchátek „otíkovek“, které 
nosil jeden z hlavních aktérů „Vesničky“ – 
Otík Rákosník, se mohou v neveklovském 
kině hlásit v neděli od 16:30.  

Vstupenky na filmy jsou již v předprodeji v 
neveklovském infocentru.        J.Tůmová  

Neveklovsko ve filmu 
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Otevřený dopis politické reprezentaci 
na téma regionálních železničních tratí 
Na základ ě událostí poslední doby, 
které zcela popírají p řijatou do-
pravní politiku státu i trend vývoje 
dopravy v rámci Evropské unie, 
otev řeně žádají níže podepsané 
osoby, ob čanská sdružení a želez-
niční dopravci politickou reprezen-
taci státu a územních samospráv-
ných celk ů o: 

• nastavení rovných podmínek mezi 
autobusovou a železniční dopra-
vou, 

• skutečnou liberalizaci trhu v osob-
ní železniční dopravě, 

• prošetření hospodaření a plnění 
zákonem stanovených povinností 
státní organizace Správa železnič-
ní dopravní cesty, s.o. (SŽDC, 
s.o.), která provádí údržbu želez-
niční infrastruktury za nadhodno-
cené ceny a na řadě tratí údržbu 
zanedbává,  to v důsledku vede k 
úpadku těchto tratí, 

• vyčlenění nemovitého majetku 
spravovaného Českými drahami, 
a. s. (ČD) pod SŽDC nebo jinou 
organizaci, protože významná 
část tohoto majetku je nevyužíva-
ným a nedostatečně udržovaným 
břemenem, které znevýhodňuje 
ČD na dopravním trhu a zároveň 
zvyšuje provozní náklady tohoto 
dopravce, které se promítají i ve 
vysoké ceně za provoz vlaků, 

• zákonnou definici nové kategorie 
dráhy typu „malodráha“, umožňují-
cí udržovat vedlejší tratě méně 
náročným způsobem oproti hlav-
ním tratím a umožňující budovat 
kombinované systémy tzv. 
“vlakotramvají“. 

 

SITUACE JE KRITICKÁ!  

V posledních letech a zejména měsí-
cích jsme svědky stále zřetelnějšího 
úpadku železnice v ČR coby páteřní-
ho prostředku pro zajištění dopravní 
obslužnosti regionů. Příčinu tohoto 

stavu spatřujeme v nezájmu politiků o 
železniční dopravu, protože drtivá 
většina jich vlakem už dávno nejezdí. 
Nemohou si ani uvědomovat, co vy-
tvořili postupnými změnami zákonů 
týkajících se dopravy. 

Situace zašla tak daleko, že železni-
ce čelí přímým snahám o svoji li-
kvidaci, a to hned ze dvou stran: Na 
straně jedné stojí některé kraje, které 
zcela rezignovaly na možnost využití 
moderní regionální železnice jako 
účinného nástroje pro rozvoj území a 
které ve vlacích spatřují pouze velmi 
snadnou možnost ušetřit množství 
finančních prostředků pro jiné potřeby 
a zájmy. Ukázkovým p říkladem je 
aktuální d ění v Pardubickém kraji. 
Místo vlak ů kraje objednávají pro 
zajišt ění nezbytné dopravní ob-
služnosti tzv. levn ější autobusy, u 
kterých ale chybí jakákoliv garance 
návazností p ři cestách na delší 
vzdálenosti i jistota dostate čné 
kapacity nap ř. pro v ětší skupiny 
cestujících nebo pro p řepravu za-
vazadel. To pak v konečném důsled-
ku vede k celkovému odklonu veřej-
nosti od hromadné dopravy jako tako-
vé – ať už jakékoliv. 

Na straně druhé má zájem likvidovat 
železnici samotný stát jakožto vlast-
ník drtivé většiny drah tratí, který se 
shlédl v možnosti ušetřit na údržbě 
tratí jejich zrušením. Poněkud nepro-
zíravě si však vybral za oběť regio-
nální dráhy, ze kterých nejen že bu-
dou kýžené úspory zcela zanedbatel-
né, ale vážně tím hrozí i omezení fi-
nancování páteřních tratí, na které 
jsou převáděny peníze určené pro 
tratě regionální tratě, které jsou v reá-
lu jen minimálně udržované! To, že 
jsou kraji objednávané autobusy pro 
zajištění dopravní obslužnosti regionů 
mnohem levnější než vlaky, je obec-
ně známá věc.  

Zamýšlel se ale n ěkdo nad tím 
pro č tomu tak je? Jak je možné, že 

jeden motoráček na lokálce stojí kraj 
na stejné lince zhruba 3 x více než 
autobus, když oba mají obdobnou 
pohonnou jednotku, spotřebu paliva i 
hmotnost? Díky nižšímu valivému 
odporu mezi kolem vlaku a kolejnicí 
navíc může motorový vůz přepravit 3 
až 4 x více cestujících, protože utáh-
ne kromě sebe i dva další vozy. Pro-
vozní náklady vlaku zvyšují nároky na 
bezpečnost a údržbu. Část ceny tvoří 
též náklady na nezbytné zázemí že-
leznice (řízení provozu, zabezpečo-
vací zařízení apod.) - na jeho financo-
vání se ale přinejmenším z poloviny 
podílí také nákladní doprava!    

Často zmiňovaným zdůvodněním 
rozdílu cen mezi vlaky a autobusy 
jsou vysoké náklady většinového 
osobního dopravce - Českých drah, 
ovšem ani menší dopravce nestojí 
provozování jejich vlaků o mnoho 
méně.  

Pokud by u nás byly nastaveny 
opravdu rovnoprávné podmínky pro 
vstup nových dopravců na železnici, 
dávno mohl dopravu na řadě tratí za-
jišťovat někdo jiný než ČD. Desetile-
té smlouvy kraj ů s Českými draha-
mi na zajiš ťování dopravní obsluž-
nosti sice umožnily zahájit masivní 
obnovu vozidel ČD, ale zafixovaly 
náklady na jízdu vlaku (bez ohledu 
na typ vozidla!) na 90 K č na kilo-
metr. To je částka zejména pro ve-
dlejší trat ě značně nadhodnocená. 
Zcela byly vyřazeni ze hry menší do-
pravci schopní zajistit dopravu na 
vedlejších tratích levněji.  

Zásadním prvkem, který znevýhodňu-
je železniční dopravu proti autobuso-
vé, jsou poplatky za použití dopravní 
cesty. Tyto poplatky (obdoba mýtné-
ho na silnicích) platí bez rozdílu 
všechny vlaky na všech tratích, za-
tímco za použití silnice platí pouze 
dálkové autobusy, a to jen na silni-
cích nejvyšších tříd. 

Dokon čení na stran ě 7 
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Evropská komise dala za 
pravdu českým nevládním 
organizacím a oficiálně po-
tvrdila nedostatečnosti při 
navrhování evropsky vý-
znamných lokalit. „Kromě 
několika dílčích doplnění je 
nejzávažnějším nedostat-
kem nevyhlášení dvou Ev-
ropsky významných lokalit 
– Labské údolí a Slavíkovy 
ostrovy,“ řekl Ing. Vlastimil 
Karlík z Arniky. Komise 

však pro doplnění neurčila 
žádný pevný termín, pouze 
doporučuje, aby jmenované 
lokality byly chráněny co 
nejdříve. „Ministr Tomáš 
Chalupa by neměl s přípra-
vou podkladů pro urychlené 
schválení nových lokalit 
vládou nijak otálet. Je totiž 
možné, že betonáři budou 
rychlejší, a pak již nebude 
co chránit,“ obává se Karlík. 

 

Obě zmíněné lokality vláda 
Mirka Topolánka mezi Ev-
ropsky významné lokality 
nedoporučila. Důvodem 
nebyl nedostatek odbor-
ných podkladů, ani méně 
zachovalá příroda v území, 
ale záměr právě zde stavět. 
Lokalita Labské údolí byla 
účelově o několik kilometrů 
zkrácena, aby nestála v 
cestě stavbě plavebního 
stupně u Děčína. Slavíkovy 
ostrovy se zase nachází v 
místě, kde je plánován pla-
vební kanál u Přelouče. 
„Pro vyhlášení ‚naturové‘ 
ochrany jsou zásadní biolo-
gické poznatky, ne ekono-
mické záměry investorů. 
Česká republika by neměla 
ignorovat mezinárodní do-
hody, ke kterým se připoji-
la,“ míní Ing. Jana Vitnero-
vá, vedoucí programu 
Ochrana přírody ve sdruže-
ní Arnika. 

Nevládní organizace sdru-
žené v Koalici pro Naturu 
2000 provedly analýzu no-
velizovaného národního 
seznamu evropsky význam-
ných lokalit. Na jejím zákla-
dě došly k závěru, že poža-
davky na doplnění nebyly 
splněny dostatečně a bě-
hem doplňování došlo k 
porušení principů. Odborní-
ci a neziskové organizace 
proto zaslali v květnu minu-
lého roku Evropské komisi 
stížnost na nedostatečnost 
národního seznamu lokalit 
chráněných v síti Natura 
2000. Na základě této stíž-
nosti se Evropská komise 
začala problémem nedosta-
tečné ochrany lokalit sou-
stavy Natura 2000 v České 
republice zabývat. „Na vel-
mi podrobných podkladech 
tehdy spolupracovalo mno-
ho odborníků z nevládních 

organizací, volně sdruže-
ných v Koalici pro Naturu. 
„Těší nás, že jejich práce 
nebyla zbytečná a že větši-
na argumentů byla akcepto-
vána jako oprávněná. Ko-
mise podpořila návrhy ne-
vládních organizací praktic-
ky ve všech významných 
případech," říká k tomu Vit-
nerová. 

Pro 18 typů přírodních sta-
novišť a druhů bude muset 
Česká republika vyhlásit 
nové lokality (nebo rozšířit 
stávající), pro 7 přírodních 
fenoménů postačí je doplnit 
mezi předměty ochrany v již 
chráněných lokalitách. Pro 
10 stanovišť a druhů není 
dostatek podkladů, bude 
tedy třeba provést další 
průzkumy. 

Letos v březnu se v Průho-
nicích uskutečnil tzv. bioge-
ografický seminář. Cílem 
tohoto dvoudenního jednání 
mezi Českou republikou a 
Evropskou komisí bylo po-
soudit splnění odborných 
kritérií pro jednotlivé druhy 
a lokality. Posuzovalo se 
také, zda je daný fenomén 
(druh, biotop) dostatečně 
chráněn v určitém regionu. 
Kromě zástupců nevládních 
organizací, Ministerstva 
životního prostředí ČR a 
Agentury ochrany přírody a 
krajiny se jednání účastnili 
zástupci Evropské komise, 
Evropského tematického 
střediska (což je odborné 
pracoviště, které připravuje 
odborné podklady týkající 
se Natury 2000), nezávislý 
odborník z akademické sfé-
ry a zástupkyně Evropské-
ho sdružení vlastníků půdy. 

Arnika 

                          

Evropa dala českým neziskovkám za pravdu 

Dokon čení ze strany 6 

Linkové autobusy zpravidla 
žádné poplatky neplatí a 
jsou navíc jsou osvobozeny 
i od silniční daně. Tyto sku-
tečnosti rozdíl v ceně auto-
busů oproti vlakům ještě 
více prohlubují! Provoz vla-
ků na vedlejších tratích v 
takových podmínkách tak 
nemůže být jiný než drahý. 

Železnice v principu není 
parazitem, který chce odsá-
vat peníze z veřejných roz-
počtů, jak se občanům sna-
ží politická reprezentace 
namluvit. Ale pokud nerov-
noměrné zpoplatnění in-
frastruktury křiví dopravní 
trh a ekonomicky zvýhodňu-
je silniční dopravu před že-

lezniční, je dráha do této 
pozice tlačena. Otevřeně 
tedy vyzýváme odpovědné 
politiky, aby tuto situaci na-
pravili dříve, než většina 
(nejen) regionálních tratí v 
důsledku chybné dopravní 
politiky státu jednou pro-
vždy zanikne, i když mají 
přepravní potenciál! 

Rostislav Kolma čka, DiS  
Kroměřížská dráha, o.s. 

Marek Tomek, DiS  
Klub přátel lokálek, o.s. 

Miroslav Vyka  
Svaz cestujících ve veřejné 

dopravě 

Ing. Michal Skala  
Konzultační dopravní  

společnost 

Otevřený dopis na téma 
železničních tratí 

Vláda České republiky by m ěla urychlen ě doplnit ná-
rodní seznam evropsky významných lokalit v síti Na-
tura 2000. K d ůsledn ější ochran ě 27 typů přírodních 
stanoviš ť a 10 evropsky významných druh ů vyzvala 
Českou republiku Evropská komise. Nevládní organi-
zace sdružené v Koalici pro Naturu 2000 proto žádaj í 
ministra životního prost ředí Tomáše Chalupu, aby 
bez zbyte čných odklad ů zajistil ochranu t ěchto p ří-
rodních fenomén ů v požadovaném rozsahu. Pokud 
tak v čas neu činí, mohou nenávratn ě zmizet n ěkteré 
unikátní části dosud nepoškozené p řírody s celoev-
ropským významem. 
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„Chceme tím dát veřejnosti 
na vědomí, které místní 
akční skupiny patří do kte-
rého regionu. Oživením 
budou prodejní stánky s 
místními produkty,“ řekl 
předseda Krajského sdru-
žení Národní sítě Místních 
akčních skupin ČR (NS 
MAS) Středočeského kraje 
Vladimír Haš. 

„S prezentací regionálních 
výrobků jsme začali poměr-
ně brzo a máme s ní dob-
rou zkušenost,“ řekl ředitel 
místní akční skupiny Ra-
kovnicko o.p.s. Radomír 
Dvořák.  V Českých Budě-
jovicích budou nabízet mi-
mo jiné křivoklátské pivo, 
medovinu, škvarkové plac-
ky, preclíky, Mutějovickou 
keramiku, vonné františky 
nebo ovocné mošty. V pro-
dejním stánku budou k do-
stání také Šternberské ko-
láče, které přiveze společ-

nost Posázaví o.p.s. „Se 
společností Rakovnicko 
o.p.s. spolupracujeme dlou-
hodobě na různých projek-
tech. Příští rok bychom se 
rádi zaměřili i na propagaci 
regionálních produktů. Na 
letošní rok třeba připravuje-
me setkání drobných země-
dělců, kteří prodávají tak-
zvaně ze dvora,“ uvedla 
ředitelka společnosti Posá-
zaví o.p.s. Bohunka Zema-
nová. 

„Společná prezentace ušet-
ří náklady a je komplexněj-
ší. Středočeský kraj by měl 
držet při sobě, na lidi to pů-
sobí dobře. Předvést spolu-
práci je dobré, nám Středo-
čechům to ale dělá obecně 
problém. Je to dáno asi tím, 
že Středočeský kraj není 
tak kompaktní jako jiné kra-
je, protože ho rozděluje 
Praha,“ uvedla ředitelka 
MAS Podlipansko, o.p.s. 

Markéta Pošíková. Podle 
Bohunky Zemanové Praha 
sice region rozděluje, na 
druhou stranu v něm ale 
posiluje cestovní ruch, pro-
tože hodně jejích návštěv-
níků vyjíždí i do středních 
Čech. Místním akčním sku-
pinám se proto vyplatí spo-
lupracovat. Například Posá-
zaví o.p.s. se kromě Země 
živitelky bude společně s 
Rakovnickem o.p.s., Zlatým 
pruhem Polabí o.p.s. a Kut-
nou Horou prezentovat i na 
Tankovém dni ve Vojen-
ském technickém muzeu 
Lešany.   

Otázky společné prezenta-
ce na výstavě Země živitel-
ka byly jedním z bodů úter-
ního jednání středočeského 
sdružení NS MAS, které se 
uskutečnilo v Benešově. 
Účastníci se na něm také 
dohodli na společném po-
stupu na příštím jednání NS 
MAS. Podle Vladimíra Haše 
je třeba upravit stanovy 
sdružení tak, aby MAS i v 
dalším období byly schopny 
podporovat regiony a vyjed-

návat pro ně finanční pod-
poru na nejvyšších úrov-
ních.  

NS MAS ČR je dobrovol-
ným občanským sdružením 
právně, majetkově a organi-
začně samostatných a ne-
závislých neziskových orga-
nizací pracujících metodou 
LEADER – Místních akč-
ních skupin. Jejím cílem je 
podporovat činnost MAS, 
rozvíjet jejich vzájemnou 
spolupráci a přenos zkuše-
ností. Je také partnerem 
pro spolupráci s dalšími 
institucemi, jejichž činnost 
se dotýká rozvoje venkova. 
V současné době má NS 
MAS 127 členů, z nichž je 
15 ze Středočeského kraje. 
Středočeské MAS patří 
dlouhodobě k nejlepším v 
republice. Přestože nemají 
ze strany kraje takovou fi-
nanční podporu jako v mi-
nulých letech, daří se jim 
služby v regionu poskytovat 
dál především díky spolu-
práci s partnery.  

Jaroslava T ůmová 

Středočeské místní akční skupiny se budou 
společně prezentovat na Země živitelce 
Středočeské místní ak ční skupiny se letos budou 
opět spole čně prezentovat na 38. ro čníku mezinárod-
ního agrosalonu Zem ě živitelka, který se uskute ční 
od 25. do 30. srpna v Českých Bud ějovicích.  

Lidé po celém Česku mají p říleži-
tost zapojit se do pokusu o český 
rekord v sázení strom ů.  

Nadace Partnerství totiž 28. října po-
řádá happening v sázení stromů, do 
kterého se mohou zapojit všichni, od 
jednotlivců, škol, firem až po celé ob-
ce. Rekord spočívá v celkovém 
množství vysazených stromů a lidí 
zapojených do sázení v tomto kon-
krétním dni. Přihlásit se tedy mohou 
lidé i s výsadbou jediného stromu. 
Cílem akce je připomenout důležitost 
a význam stromů, zažít něco výjimeč-
ného a oslavit Den stromů. „Každý, 

kdo na podzim plánuje vysadit stro-
my, se může zúčastnit našeho hap-
peningu v sázení stromů. Stačí, když 
stromy vysadí právě 28. října a dá 
nám o tom vědět. Může se jednat 
třeba o malý ovocný stromek na za-
hrádku i celou alej podél silnice. Kaž-
dý vysazený strom se počítá pro re-
kord i zlepšení našeho životního pro-
středí," vysvětluje organizátorka re-
kordu Lenka Vodičková z Nadace 
Partnerství. Všechny vysazené stro-
my a zúčastnění lidé se pak sečtou a 
jejich výsledné množství bude pelhři-
movskou Agenturou Dobrý den zane-
seno do České databanky rekordů. 

Účastníci obdrží e-mailem čestný cer-
tifikát o uskutečnění rekordu.  

Zájemci, kteří se chtějí k hromadné-
mu sázení přidat, se musí zaregistro-
vat do 20. října na adrese 
strom.zivota@nap.cz. Do e-mailu pod 
heslem „REKORD" je potřeba uvést 
kontaktní údaje, místo výsadby, plá-
novaný počet vysazených stromů a 
jejich druh a množství zapojených 
lidí.  Rekord v sázení stromů spolufi-
nancuje Státní fond životního prostře-
dí ČR a Ministerstvo životního pro-
středí.  Podrobné informace jsou na 
webu www.stromzivota.cz/rekord  

V Česku se pokusí o první rekord v sázení stromů 
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Regionálna rozvojová 
agentúra Kysuce pripravuje 
filmový festival s názvom 
AQUA FILM Čadca 2011. 

Pôjde o 1.ro čník Medziná-
rodného festivalu filmov o 
vode, ako sú ťažnej prehli-
adky amatérskych a pro-
fesionálnych záberov a 
filmov s tematikou vody v 
krajine, jej krása, sila a 
riziká. Zameraný bude na 
dokumentárnu tvorbu za-
chycujúcu pôsobenie vody 
v krajine, s prihliadnutím na 
všetky aspekty, so špeciál-
nym zameraním na dopady 
pôsobenia vody spôsobe-
ných vplyvom človeka. 

Filmový festival sa bude 
kona ť 29.9.2011 a prebrala 

nad ním záštitu predsedníč-
ka vlády SR.  

Súťažiť sa bude v troch ka-
tegóriách autorských filmov, 
a to zábery so stopážou do 
1 minúty, do 5 minút a filmy 
do 15 minút. Prihlásiť sa 
môže ktokoľvek zo Sloven-
ska a ostatných krajín Vy-
šegrádskej štvorky. Prihláš-
ka a filmy na DVD treba 
zaslať do konca augusta na 
adresu usporiadateľa RRA 
Kysuce. Pre súťažiacich sú 
prichystané veľmi zaujíma-
vé ocenenia.  

Súčasťou festivalu bude aj 
odborná konferencia s ná-
zvom Ako ďalej s vodou v 
Karpatoch. 

Počas celého festivalového 
dňa bude možnosť zúčast-
niť sa prehliadok vytvore-
ných vodozádržných opa-
trení realizovaných v rámci 
spomínaného projektu v 
obciach okresu Čadca a 
Kysucké Nové Mesto.   

Podrobné informácie o pro-
jekte nájdete na stránke 
www.aquafilm.sk  

Celý festival je súčasťou 
projektu Water in Countries 
of Visegrad Four (Voda v 
krajinách Višegrádskej 
štvorky), ktorý podporil In-
ternational Visegrad Fund. 
Partneri projektu sú mesto 
Čadca, živiecka rozvojová 
agentúra, Živiec (Poľsko), 
Zöld Akció Egyesület, Mis-
kolc (Maďarsko), Mosty u 
Jablunkova (Česko), Úrad 
vlády SR a Ekostav, s.r.o., 
Ing. Pavol Šúty, Oščadnica. 

Pozývame 
všetkých ama-
térskych aj pro-
fesionálnych 
filmárov k pre-
zentácii svojej tvorby ale aj 
jednoduchých záberov.   
Filmy a prihláška zasielajte 
do konca augusta (srpna) 
do RRA Kysuce.  

Mgr. Marta Slávikov 
riadite ľka RRA Kysuce 

Přihlašte se na AQUA FILM Čadca 2011  
V Čadci sa pripravuje zaujímavá spolo čenská akcia 
stredoeurópskeho významu pod záštitou predsed-
níčky vlády SR.  

MAS Podlipansko se poprvé ú čast-
nilo mezinárodní výstavy Agro-
komplex v Nit ře. Důvodem ná-
všt ěvy byla nejen snaha nalákat 
turisty do Podlipanska, ale zejmé-
na vznik partnerství a vytipování 
budoucích spole čných projekt ů s 
místními ak čními skupinami ze 
Slovenska.  

Ředitelka MAS Podlipansko, Markéta 
Pošíková, strávila jeden výstavní den 
v regionu místní akční skupiny RA-
DOŠINKA. „Jedná se o MAS z Nit-
ranského kraje, jejichž zástupci u nás 
byli v prosinci 2010. Celý den jsme se 
věnovali problematikám obou regionů 
a hledání společných témat pro spo-
lupráci. Jsem ráda, že se nám poved-

lo jednotící téma nalézt a těším se na 
společný projekt.“  

Dalšími potenciálními partnery, se 
kterými plánujeme spolupráci jsou 
MAS Dolná Nitra, Kopaničiarsky regi-
on na Myjavě. Při hledání partnerů 
nám byla velice nápomocná Národná 
sieť rozvoja vidieka SR a Agentúra 
pre rozvoj vidieka. 

MAS Podlipansko v Nitře také před-
stavilo nového Turistického průvodce, 
Podlipanskou kuchařku nebo třeba 
společenskou hru pro celou rodinu. 
„Chceme tak přilákat do regionu co 
nejvíce turistů a ukázat jim, že i kolín-
sko v Čechách je oblast, která stojí 
za návštěvu“ řekla projektová mana-
žerka Iveta Minaříková a dodala „tyto 
poutavé a zábavné propagační mate-
riály mohly vzniknout za podpory  
ROP Střední Čechy, kterému chceme 
poděkovat.“ 

Markéta Pošíková 

Podlipansko hledalo partnery na Slovensku 
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Projekt Podpora zam ěstnanosti na 
venkov ě prost řednictvím podnika-
telsko – zam ěstnaneckých center 
je v sou časnosti otev řen všem zá-
jemcům o rozvoj podnikatelských 
vizí či zájemc ům o zm ěnu pracov-
ního uplatn ění.  

Projekt podpoří 15 osob vzděláváním 
k rozvoji jejich podnikatelských do-
vedností. Zároveň 5 úspěšných ab-
solventů získá mzdový příspěvek v 
rámci podnikatelsko - zaměstnanec-
kého centra na období 6 – 12 měsíců. 

Projekt je zaměřený na snížení neza-
městnanosti a rozvoj podnikatelských 
aktivit především ve venkovském pro-
storu. Je založený na uplatnění meto-
diky vycházející z tzv. Business and 
Employment Co-operative iniciatives 
(BECs). Metoda vede skupinu osob k 
získání podnikatelských kompetencí, 
a k tomu, aby nesli společnou odpo-
vědnost za svá rozhodnutí, prosperitu 
a motivuje je ke společnému partici-
pativnímu prospěchu vedoucí ke sta-
bilizaci a dlouhodobému rozvoji jejich 
vlastních firem. 

Co BEC znamená? 

V překladu jde Družstva zaměstnání 
a činnosti nebo také podnikatelsko-
zaměstnanecká družstva. Tento nový 
druh podnikání vznikl ve Francii v 
roce 1996 a postupem se rozšířil do 
Belgie, Švédska, Kanady, Maroka, na 
Madagaskar a i nadále se šíří coby 
způsob, jak řešit problémy spojené s 
nezaměstnaností i do jiných států EU.  

A jak vlastn ě BEC funguje? 

BEC umožňují realizovat si svůj pod-
nikatelský záměr při zachování stabil-
ního příjmu peněz. Ve chvíli, kdy se 
již podnikání rozjede, podnikatel není 

nucen tuto organizaci opustit, ale mů-
že zůstat a stát se plnohodnotným 
členem BEC. BEC nabízí slibný začá-
tek pro podnikatele, přechod z neza-
městnanosti do samozaměstnání, a 
to vše v rámci kolektivní pomoci a 
splňuje tak všechny znaky sociálního 
podniku.  

BECs fungují na principu sdružování 
nezaměstnaných či zájemců o podni-
kání s cílem poskytnout odborné po-
radenství a startovací podmínky pro 
rozjezd podnikatelské činnosti. Zámě-
rem BECs je zvýšení zaměstnanosti v 
regionu prostřednictvím založení pod-
nikatelské činnosti za velmi výhod-
ných podmínek. Zájemci o podnikání, 
kteří vstoupí do BEC, mají zajištěn 
stálý plat a odbornou pomoc po celou 
dobu jejich zapojení v projektu, a to i 
v případě, že vydělají méně než do-
stanou. Díky finanční podpoře z BEC 
mohou investovat vlastní peníze do 
rozvoje podnikatelských aktivit – vy-
bavení drobné dílny, kanceláře či ji-
ného pracoviště. Podmínkou však je, 
že na oplátku odvádí celý svůj výdě-
lek zpět do BEC. V případě, že se jim 
podaří živnost dobře rozjet a začnou 
mít zisk vyšší než je jejich stanovený 
měsíční plat, budou odvádět min. 
10% ze zisku zpět do BEC. Později 
mohou z BEC vystoupit a podnikat 
samostatně. 

Začínající podnikatelé v rámci BEC 
projdou 3 stadii: 

• jsou nezaměstnaní či zájemci o 
změnu zaměstnání, a vytváří svůj 
podnikatelský záměr v rámci od-
borného školícího modulu. Dále 
pobírají dávky od ÚP nebo jsou v 
zaměstnaneckém poměru. 

• po proškolení realizují svůj podni-

katelský záměr pod ochranou 
BEC. Stávají se placenými podni-
kateli při zabezpečení plného 
úvazku. Pokračují v budování pod-
nikání a dostávají metodickou a 
administrativní podporu experta na 
podnikání. Je za něj placeno soci-
ální a zdravotní pojištění.  

• začínající podnikatelé se stanou 
plnohodnotnými podnikateli podí-
lejícími se na vlastnictví a ma-
nagementu BEC. Podnikatel = 
člen družstva s plným hlasovacím 
právem. Zpět do BEC odvádí min. 
10% ze svého výdělku a za to jsou 
mu vyplácena dividenda nebo se 
osamostatní a je naprosto nezá-
vislým podnikatelem.  

Klienti BECs jsou z mnoha různých 
oborů - od kuchařů, výrobců nábytku 
přes hudebníky, klenotníky, překlada-
tele, účetní, projektové manažery a 
webdesignery.  

Možnosti zapojení se do projektu 
Centra pro komunitní práci: 

Podnikatelsko - zaměstnanecké cen-
trum (BEC), které vznikne v rámci 
projektu Centra pro komunitní práci 
Moravskoslezského kraje, má působ-
nost území okresů Šumperk, Jeseník 
a Bruntál.  Účastníci vzdělávání bu-
dou podpořeni proplacením cestovné-
ho, osoby zapojené do BEC získají 
mzdový příspěvek. Nábor zájemců o 
zahájení podnikatelské činnosti je 
otevřen do konce srpna 2011. Před-
pokládané zahájení vzdělávání je v 
polovině září 2011. Zahájení činnosti 
BEC je plánováno od ledna 2012. 

Realizováno v rámci Operačního pro-
gramu Lidské zdroje a zaměstnanost. 
Více informací na 777 793 714 nebo 
na emailu ivo.skrabal@cpkp.cz  

Máte zájem podnikat a nevíte jak na to? 


